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Zápis ze 4. zasedání 29. konventu Východomoravského seniorátu ČCE  

12. listopadu 2022 na Vsetíně, Svárov 1080 

1. Úvodní pobožnost 

Úvodní pobožnost vykonal br. Štěpán Marosz, farář sboru v Hošťálkové. Pobožnost byla zahájena zpěvem 

písně NZ 581 „Stvoř srdce čisté, Bože, mi a ducha přímého“. Úvahu zahájil modlitbou. Bratr farář se 

zamýšlel nad textem z Ž 51, o svárech a hříchu v rodinách, manželství, v církvi. Zakončili jsme písní 

NZ769 „Jeden Pán, jedna víra, jeden křest pojí nás“. 

2. Zahájení zasedání konventu 

Předseda konventu bratr Daniel Fojtů přivítal konventuály a zahájil konvent.  

3. Prezence - tisk č. 2 

Prezenci přítomných poslanců provedla sestra Janina Zemanová podle tisku č. 2.  

Přítomno bylo 79 poslanců a 4 poradci. V prezenční listině došlo k níže uvedeným změnám. 

 

Poslanci: č. 5 Světlana Greplová nepřítomna bez náhrady 

 č. 6 Michal Čechovský nepřítomen bez náhrady 

 č. 12 - Věra Habartová nepřítomna, povolán náhradník Pavel Smrček 

 č. 13 Jana Hrbáčová nepřítomna bez náhrady 

 č. 20 Pavla Švrčinová nepřítomna bez náhrady 

 č. 22 Jiří Maliňák nepřítomen bez náhrady 

 č. 24 Luděk Mikáč nepřítomen bez náhrady 

 č. 32 Marek Čmelík nepřítomen bez náhrady 

  č. 33 Jana Holubová nepřítomna bez náhrady 

 č. 39 Tomáš Němeček nepřítomen bez náhrady 

  č. 40 Jan Trusina nepřítomen bez náhrady 

 č. 49 Aleš Zapletal nepřítomen, povolána náhradnice Hana Borošová 

 č. 55 Jiřina Sklenská nepřítomna, povolána náhradnice Dana Barvíková 

 č. 57 Krajcar Daniel nepřítomen bez náhrady 

 č. 63 Miriam Křenková nepřítomna, povolán náhradník Petr Běťák 

 č. 64 Kateřina Martinková nepřítomna bez náhrady 

  č. 67 Jaroslav Špác nepřítomen, povolána náhradnice Eva Sovišová  

  č. 68 Daniel Heller nepřítomen bez náhrady 

  č. 69 Martin Fojtů nepřítomen, povolán náhradník Pavel Bartoň 

  č. 70 Tomáš Jelínek nepřítomen, povolána náhradnice Líba Jelínková 

  č. 71 Eva Janírková nepřítomna, povolán náhradník Pavel Trusina 

  č. 77 Jana Klačánková nepřítomna, povolána náhradnice Milada Špedlíková 

  č. 78 Otakar Mikoláš nepřítomen bez náhrady  

  č. 90 Martina Mikšíková nepřítomna bez náhrady 

 

  

Povolání kazatelů v činné službě za poslance 4. zasedání 29. konventu dle CZ § 23 odst. 1 písm. c: 

Podle návrhu předsednictva 29. konventu byla za poslance konventu povolána Jaroslava Michnová 

(VMS). 

4. Povolání poradců  

Kazatelé ve výslužbě: Vladimír Kopecký. 

Kazatel ve výslužbě byl povolán za poradce konventu. 

 

Zástupci mládeže: Jan Tkáčik, Ondřej Zeman.  

Zástupci mládeže byli povoláni za poradce konventu. 

 

Ostatní poradci: Hana Zbranková - seniorátní účetní.  

Jmenována byla povolána za poradce konventu. 
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5. Slib poslanců a poradců konventu 

Poslanci a náhradníci 29. konventu, kteří byli poprvé na zasedání 29. konventu složili předepsaný slib dle 

JVŘ, čl. 12, odst. 6. - 7. 

6. Volba zapisovatelů  

Byli navrženi a zvoleni zástupci z FS Zádveřice. 

7. Volba ověřovatelů zápisu  

Byli navrženi a zvoleni zástupci z FS Zlín. 

8. Schválení programu konventu 

Navržený program 4. zasedání 29. konventu uvedený v tisku č. 1. byl schválen. Změna programu. 

Projednávání tématu nové rozdělení seniorátu bude předřazeno před návrhy se sborů. Schváleno. 

9. Vzpomínka na zesnulé pracovníky – tisk č. 3 

Bratr farář Leoš Mach připomněl pracovníky církve, kteří zemřeli v době od 3. do 4. zasedání 29. 

konventu VMS. Vděčnost za jejich život a službu v naší církvi vyjádřil v modlitbě. 

10. Sdělení předsednictva o plnění usnesení - tisk č. 4 

Sestra Janina Zemanová seznámila konvent s plněním usnesení přijatých 3. zasedáním 29. konventu VMS. 

Konvent vzal na vědomí zprávu o plnění usnesení 3. zasedání 29. konventu předloženou v tisku č. 4.  

11. Volební blok 

Bratr Daniel Fojtů zahájil volební blok tohoto konventu. V průběhu sčítání hlasů pro jednotlivé volby 

bude čas využit k doplnění zpráv dle schváleného programu a rozpravám. 

11.1 Volba skrutátorů 

Ke skrutátorům voleným v minulém období, jimiž jsou: Bronislav Czudek, David Zachar, byl zvolen jako 

skrutátor bratr Jiří Stehno, Milan Hůževka a Jiří Vlček 

11.2 Volba poslanců pro 36. Synod z řad kazatelů 

Postupně bylo z pléna navrženo 6 kandidátů. 

 

Kandidáti na poslance pro 36. Synod 

z řad kazatelů 

Počet hlasů 

1. Petr Kulík (FS Javorník nad 

Veličkou) 

61 

2. Jiří Palán (FS Huslenky) 46 

3. Pavel Freitinger (FS Velká Lhota) 39 

4. Štěpán Marosz (FS Hošťálková) 31 

5. Leoš Mach (FS Prusinovice) 26 

6. Lenka Freitingerová (FS Jasenná) 20 

Počet přítomných 79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků 78 

- z toho neplatných hl. lístků 0 

V prvním kole zvolení Petr Kulík a Jiří Palán. 

 

Dále proběhla užší volba mezi Pavlem Freitingerem a Štěpánem Maroszem. 

 

Kandidáti na poslance pro 36. Synod z řad 

kazatelů – užší volba 

Počet hlasů 

1. Pavel Freitinger (FS Velká Lhota) 56 

2. Štěpán Marosz (FS Hošťálková) 23 

Počet přítomných 79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků 79 

V užší volbě byl zvolen Pavel Freitinger. 
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11.3 Volba náhradníků poslanců pro 36. Synod z řad kazatelů 

Kandidáti na poslance souhlasili s kandidaturou i jako náhradníci. Z pléna byl navržen jeden další 

kandidát. 

 

Kandidáti na náhradníky poslanců pro 

36. Synod z řad kazatelů 

Počet hlasů 

1. Leoš Mach (FS Prusinovice) 64 

2. Pavel Čmelík  (FS Leskovec) 55 

3. Lenka Freitingerová (FS Jasenná) 54 

4. Štěpán Marosz (FS Hošťálková) 51 

Počet přítomných 79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků 79 

- z toho neplatných hl. lístků 2 

Byli zvolení náhradníci v následujícím pořadí Leoš Mach, Pavel Čmelík a Lenka Freitingerová. 

 

11.4 Volba poslanců pro 36. Synod z řad laiků 

Postupně byly z pléna navrženi 4 kandidáti. 

 

Kandidáti na poslance pro 36. Synod 

z řad laiků 

 Počet hlasů 

1. Janina Zemanová (FS Zlín)  69 

2. Daniel Fojtů (FS Vsetín, Horní sbor)  68 

3. Josef Bartoň (FS Růžďka)  65 

4. David Zachar (FS Vsetín, Dolní sbor)  29 

Počet přítomných  79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků  79 

- z toho neplatných hl. lístků  0 

V prvním kole zvolení Janina Zemanová, Daniel Fojtů a Josef Bartoň. 

 

11.5 Volba náhradníků poslanců pro 36. Synod z řad laiků 

Kandidát na poslance souhlasil s kandidaturou i jako náhradník. Z pléna byly navrženi další dva kandidáti. 

 

Kandidáti na náhradníky poslanců pro 

36. Synod z řad laiků 

 Počet hlasů 

1. Blanka Macková (FS Jasenná)  65 

2. David Zachar (FS Vsetín, Dolní 

sbor) 

 56 

3. Jiří Vlček (FS Zlín)  51 

Počet přítomných  79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků  79 

- z toho neplatných hl. lístků  0 

Byli zvolení náhradníci v následujícím pořadí Blanka Macková, David Zachar a Jiří Vlček. 
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11.6 Volba poslanců a náhradníků ústředního shromáždění JJ (tisk 11) 

Postupně bylo z pléna navrženo 5 kandidátů. 

 

Kandidáti na poslance ústředního 

shromáždění JJ 

 Počet hlasů 

1. Pavel Dušek (FS Vsetín, Horní sbor)  59 

2. Bronislav Czudek (FS Vsetín, Dolní 

sbor) 

 52 

3. Leoš Mach (FS Prusinovice)  48 

4. Vladimír Buzek (FS Vsetín, Horní sbor)  46 

5. Pavel Masař (FS Leskovec)  24 

Počet přítomných  79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků  78 

- z toho neplatných hl. lístků  0 

V prvním kole zvolení Pavel Dušek, Bronislav Czudek a Leoš Mach. 

 

Kandidáti na poslance souhlasili s kandidaturou i jako náhradníci. Z pléna byl navržen jeden další 

kandidát. 

 

Kandidáti na náhradníky poslanců 

ústředního shromáždění JJ 

 Počet hlasů 

1. Pavel Stehno (FS Prusinovice)  66 

2. Vladimír Buzek (FS Vsetín, Horní sbor)  64 

3. Pavel Masař (FS Leskovec)  51 

4. David Srněnský (FS Jablůnka)  34 

Počet přítomných  79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků  75 

z toho neplatných hl. lístků  0 

Byli zvolení náhradníci v následujícím pořadí Pavel Stehno, Vladimír Buzek a Pavel Masař. 

 

Dáno na vědomí, že jednotliví poslanci seniorátního shromáždění JJ VMS jsou určeni jednotlivými sbory, 

nemusíme je volit ani o nich není třeba hlasovat. 

 

 

11.7 Volba seniorátní farářky 

 

Senior Michal Vogl vyzdvihl důležitost práce seniorátní farářky. Jsme vděčni, že ji v seniorátu máme a že 

nám může pomáhat. 

Sestra farářka Jaroslava Michnová poděkovala za důvěru a spolupráci, za přijetí ve sborech. 

 

Kandidátka na seniorátní farářku  Počet hlasů 

1. Jaroslava Michnová  76 

Počet přítomných  79 

Počet odevzdaných hlasovacích lístků  76 

- z toho neplatných hl. lístků  0 

Seniorátní farářka Jaroslava Michnová byla potvrzena volbou. 

 

12. Zprávy seniorátního výboru, zprávy poradních odborů, středisek Diakonie, zpráva seniorátního 

představenstva JJ, zpráva seniorátní farářky - rozprava ke zprávám – tisky č. 5 - 9 

Bratr farář Pavel Freitinger otevřel postupně rozpravu k jednotlivým zprávám, které byly zaslány spolu 

s ostatními dokumenty konventu a se kterými se konventuálové mohli předem seznámit. 
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Bratr senior Michal Vogl se vyjádřil ke zprávě SV k otázce dělení seniorátů. 

 

Konvent VMS konstatuje, že velikost seniorátu i hustota sborů VMS je příhodná, jak pro konání pastorace 

farářů i sborů, tak i pro práci s mládeží, ale i v dalších oblastech práce. Nedokážeme si představit práci 

seniora v seniorátech, které zahrnují rozlohu třetiny Čech. Otázka dojezdových vzdáleností se nám jeví 

jako časově i finančně limitující. Představa, že se bude vše řešit online, je lichá. Nicméně by takové 

uspořádání mělo vždy vycházet z přání těch, kterých se to týká. VMS si přeje zůstat ve stávajících 

hranicích, neboť jde o dobře životaschopný celek. 

Konvent děkuje za vytváření podpory ze strany ústředí po stránce právní či administrativní. Vážíme si 

služby církevního právníka i fungování ÚCK, kde vnímáme vzestupnou úroveň. K otázce záměru zřídit 

oblastní církevní kanceláře však konvent konstatuje, že by takový krok byl pro nás krokem zpět, protože 

máme fungující tým osob, které tyto činnosti vykonávají. Máme seniorátní účetní a administrativně 

pastoračního pracovníka, kteří jsou místně dostupní a konají svou službu konkrétně ve sborech seniorátu. 

Podle potřeby je seniorát schopen si zajistit i další potřebné pozice. Doporučujeme tedy mít možnost 

výběru a rozhodnutí, zda systém využijeme nebo nikoli. 

 

Na tomto jednání konventu se vyjádříme i k situaci sborů, které se nacházejí v jiném než zlínském kraji a 

doufáme, že se podaří najít rozumné řešení i ohledně představ ústředí o fungování administrativní 

výpomoci seniorátům. 

Senior dále poděkoval ÚCK za poradní právní služby. Směrem k oblastním kancelářím chceme mít 

možnost si vybrat nabízené služby. 

 

Pavel Šebesta se dotazoval na možnost přesunout ústředí do jiné oblasti. Michal Vogl poděkoval za 

poznámku a přislíbil, že se zeptá. 

 

Josef Hurta děkuje za zprávu mládeže a také velmi ocenil její literární zpracování. 

 

Bratr patřící do členů hudebníků nabízí pro varhaníky a sbormistry pomoc ve výuce. 

 

Michal Vogl nabízí zásilku Hesel Jednoty bratrské, do 20 ks k rozebrání. 

 

Michal Vogl vysvětluje návrh pro řešení nedostatku farářů. Studenti s bakalářským nebo magisterským 

titulem evangelické teologie by mohli vykonávat na požádání sboru kázání, které si sami připraví.  

 

Michal Vogl přečetl vyjádření SR k nedávnému útoku v Bratislavě zaměřenou na LGB komunitu.  

My, konventuálové 4. zasedání 29. konventu VMS ČCE podporujeme svou většinou prohlášení vedení 

církve ze 14. 10. 2022 ohledně střelby v Bratislavě a nesnášenlivosti k LGBT komunitě. Jsme též 

přesvědčeni, že podle Ježíšova vzoru je ve vztazích k druhým lidem potřebná láska a jakékoli násilí je 

nepřijatelné. 

 

Rozprava o zprávách byla ukončena hlasováním v 9.56 hod. Konvent vzal všechny zprávy na 

vědomí. Tisk 5 až 9. 

 

 

13. Vyjádření ke změnám církevního zřízení (CZ) – tisk č.10 

 

Leoš Mach podal informaci, jak se ke změnám CZ vyjádřili sbory:  

1. K CZ § 4 odst. 3. - Sbory souhlasí – všech 27 sborů 

2. K CZ § 12 odst. 14. - Sbory souhlasí – všech 27 sborů 

3. K CZ § 20 odst. 6. - 2 sbory nesouhlasí, ostatních 25 sborů souhlasí 

 

Hlas proti 

Jiří Palán obhajuje užitečnost schvalovacího kolečka, proto byli proti.  

Hlas pro 
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Daniel Fojtů poznamenává, že zkrácení procesu se týká pouze formálních záležitostí. U důležitých 

věcí zůstává proces schvalování stejný. 

 

Usnesení k tisku č. 10: 

Konvent souhlasí s navrženými změnami Církevního zřízení § 4 odst. 3. 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konvent souhlasí s navrženými změnami Církevního zřízení § 12 odst. 14. 

Hlasování  Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konvent souhlasí s navrženými změnami Církevního zřízení § 20 odst. 6. 

Hlasování  Pro: zřejmá většina Proti: 8  Zdržel se: 6 

 

 

14. Pozdrav zahraničních hostů 

 

Daniel Fojtů přivítal hosty ze zahraničí. 

 

 

 

Bratr Daniel Heller představil jednotlivé sestry a bratry z děkanátu Sulzbach-Rosenberg v Německu. 

Hosté předali pozdravy a poděkování za živé a otevřené partnerství, a za přijetí. Na konventu řešili 

podobné otázky jako my nyní tady. Finanční záležitosti a fúze některých organizačních jednotek. Řešili 

také sjezd mládeže německých křesťanů tzv. Kirchentag, který se bude konat v příštím roce v Norimberku. 

Byli by rádi, kdyby se někdo od nás účastnil a předali finanční příspěvek, který by případně mohl 

posloužit k tomuto účelu. 

M. Vogl poděkoval za příspěvek. Jsme rádi za spolupráci a finance využijeme pro práci s dětmi a mládeží.  

 

Přestávka od 12:00 do 13:00 hod. 

 

15. Zpráva o hospodaření seniorátu, schválení účetní závěrky za 2021 a rozpočtu na 2023 – tisk č. 12 

 

Účetní Hana Zbranková seznámila konventuály se schodkovým rozpočtem pro rok 2023. Schodkový 

rozpočet je volen kvůli Covidu-19 (zatížení z minulých let) a kvůli tomu, že nechceme zvyšovat seniorátní 

repartice. Seniorátní účetní dále prošla a komentovala jednotlivé rozpočtové kapitoly. 

Všechny náklady seniorátu budou hrazeny z repartic.  

Leoš Mach poděkoval za práci účetní. 

 

Usnesení k tisku č. 12: 

1. Konvent bez výhrad schvaluje účetní závěrku hospodaření seniorátního výboru za rok 2021 

předloženou v tisku č. 12 na str. 2 až 3. 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

 

2. Konvent schvaluje rozpočet hospodaření seniorátního výboru pro rok 2023 předložený v tisku č. 12 na 

str. 2 až 3. 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

 

3. Konvent ukládá seniorátnímu výboru, aby zajistil zúčtování výsledku hospodaření seniorátního výboru 

za rok 2021 ve výši Kč 86.453,23 Kč do Fondu VMS hospodářských výsledků. 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

 

16. Repartice na rok 2023 – tisk č. 13 

 

Bratr Leoš Mach konstatoval, že nedochází k navýšení celocírkevních repartic. 
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Rozpis repartic na rok 2023 dle tisku č. 13 byl schválen. 

Hlasování Pro: všichni Proti: 0  Zdržel se: 0 

 

17. Téma konventu: Nové rozdělení seniorátů – tisk č. 15 

 

Br. Petr Kulík nesl nelibě navrhované změny na synodu. Nelíbilo se mu navrhované rozdělení 

seniorátu. Byl rád, že bylo dosaženo úpravy. 3 farní sbory (Kyjov, Javorník, Hrubá Vrbka a Velká nad 

Veličkou) chtějí zůstat ve VMS. Petr Kulík žádá konventuály o podporu za FS v Javorníku při tomto 

rozhodnutí. K brněnskému seniorátu nechtějí. 

 

Michal Vogl upozornil, že FS Kyjov se zatím z organizačních důvodů nestihl oficiálně vyjádřit, ale 

chce být součástí VMS. 

 

18. Projednání návrhů – tisk č. 14 

18.1 Návrhy pro konvent 

 
1. Konvent souhlasí s rozdělením prostředků získaných během let od partnerského děkanátu na všechny sbory VMS 

rovným dílem. Sbory budou moci v roce 2023 čerpat z tohoto zdroje finanční prostředky pro práci s dětmi a mládeží. 

Nepoužité prostředky zůstanou k dispozici pro další rok. 

 

K návrhu byla otevřena rozprava. 

Michal Vogl vysvětlil, že se jedná o plošnou pomoc, spravedlivou pro toho, kdo si o tuto pomoc požádá. 

Držet peníze nechceme kvůli inflaci. Poznamenal také, že část peněz seniorátu jsme vložili na účet pro 

výhodnější zhodnocení. 

 

Josef Hurta navrhuje dát peníze právě tam, kde děti nejsou. 

Miloslav Kovanda obhajuje spíše větší částky pro některé sbory. 

Petr Kulík obhajuje částku pro malé sbory, kde nemají moc dětí, nakoupí nějaké věci a zkusí něco s dětmi 

zrealizovat. 

M. Vogl upřesnil, že se jedná o částku 8 tis. na jeden sbor. Sbory, které nebudou chtít možnost využít, 

nechají finanční prostředky do budoucna pro jiné sbory. 

 

Hlasováno o návrhu č. 1:   

Hlasování Pro: všichni Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konventem schváleno všemi sbory. 

 

 
2. Konvent souhlasí a přeje si, aby sbory Javorník nad Veličkou, Hrubá Vrbka a Velká nad Veličkou, Hodonín a 

Kyjov, zůstaly součástí VMS i po reformě seniorátů. Informace o výsledku hlasování bude předána Synodní radě. 

                                                                                                          

K návrhu byla otevřena rozprava. 

Jiří Palán dal pozměňující návrh, kde by nevyjmenovával konkrétní sbory. 

 

Pozměňující návrh: 

Konvent souhlasí, aby všechny sbory VMS, zůstaly součástí VMS i po reformě seniorátů. Informace o 

výsledku hlasování bude předána Synodní radě. 

 

Petr Kulík obhajuje původní návrh, rád by, aby byly sbory jmenovány. 

Jiří Palán upozorňuje, že Kyjov se oficiálně nevyjádřil. 

Michal Vogl vysvětluje, že vyjádření je za konvent. Kyjov chce také zůstat ve VMS, jen kvůli volbě 

nového staršovstva nestihli podat oficiální vyjádření. 

Br. kurátor Hr. Vrbky řekl, že chce, aby sbory zůstaly vyjmenovány, také to považuje za důležité. 

Jiří Palán stáhl pod tíhou argumentů pozměňující návrh. 
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Po uzavření rozpravy: 

Hlasováno o návrhu č. 2:   

Hlasování Pro: všichni Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konventem schváleno všemi sbory. 

 

 
3. Konvent souhlasí s podporou budoucích výpomocných kazatelů v každém roce jejich přípravy (studia) částkou 

5000 Kč z rozpočtu seniorátu. 

 

Hlasováno o návrhu č. 3:   

Hlasování Pro: všichni Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konventem schváleno všemi sbory. 

 

 

 
4. Konvent se usnáší, že na závěr 4. zasedání 29. konventu bude vykonána sbírka na úhradu části nákladů zasedání 

konventu. 
 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 
5. Konvent stanovuje termín 1. zasedání 30. konventu Východomoravského seniorátu na sobotu 11. listopadu 2023. 
 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 

18.2 Návrhy pro synod 

 
1. Synod ukládá synodní radě, aby neprodleně zahájila kroky vedoucí ke zvýšení počtu uchazečů o kazatelské 

povolání v naší církvi. Zejména skrze razantnější zvýšení mzdy, která vzhledem k vývoji ve společnosti opět 

zaostává za průměrnou mzdou, skrze garance zaměstnání na celý úvazek alespoň po dobu deseti let po absolvování 

studia a skrze výraznější podporu studentů a studentek teologie a skrze zájem o ně, který by vedl i k rozhodnutí 

nastoupit na sbor. 

 

Michal Vogl – hlas pro 

Jde o návrh podporující, aby se SR více zajímala o studenty teologie. 

 

Hlasováno o návrhu č. 1:   

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 4 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 

 
2. Synod ukládá synodní radě, aby navrhla takovou změnu systému odměňování kazatelů a kazatelek, která by 

umožnila získání odměny za práci pro jiný sbor, než ve kterém je kazatel aktuálně povolán, a to formou příplatku ke 

mzdě. 

 

Michal Vogl – hlas pro 

Nelze odměňovat kazatele za práci navíc, především v druhém sboru. Chceme to napravit. 

 

Hlasováno o návrhu č. 2:   

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konventem schváleno všemi sbory. 

 
3. Synod ukládá synodní radě, aby navrhla takové úpravy řádů týkajících se výpomocných kazatelů, které by 

usnadnily jejich fungování a rozšířily jejich řady. Jde zejména o zrušení zbytečné žádosti o zachování způsobilosti 

k ordinované službě v případě odchodu farářů a farářek do důchodu či z aktivní služby. Dále pak o větší 

samozřejmost při povolávání absolventů teologických fakult (i bakalářského studia) a zejména absolventů vikariátu, 

kteří nenastoupí na sbory na pozici výpomocných kazatelů a kazatelek. 
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K návrhu byla otevřena rozprava. 

Vladimír Kopecký upozorňuje, že se jedná o obrovský zásah do církevních řádů, synod jej zamítne, 

protože je to takto v rozporu se současnými řády. (V případě, že by nastala situace, že farář je kromě 

kázeňské způsobilosti, odvolán se sborů.) Žádost o ordinovanou službu je nutné zachovat. Ordinace je 

jediná hranice pro možnost kázání. - Michal Vogl vysvětluje, že nejde o zrušení nutnosti ordinace. 

Vladimír Kopecký říká, žádejme tedy, aby SR vyzývala studenty. 

Předsednictvo doporučuje, aby br. Kopecký návrh přeformuloval. 

 

Upravený návrh: 

Synod ukládá synodní radě, aby aktivně podporovala zájem absolventů teologického studia a absolventů 

vikariátu, kteří se nestanou faráři ve sborech, v zapojení do služby v církvi v postavení výpomocných 

kazatelů, a to zejména tím, že je bude k této službě vyzývat a bude je podporovat ve snaze o splnění 

potřebných podmínek. 

Předkladatel (FS Uherské Hradiště) stáhl svůj původní návrh, hlasovalo se tedy rovnou o tomto návrhu  

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 0 

Konventem schváleno všemi sbory. 

 
4. Synod ukládá synodní radě, aby navrhla úpravu zjednodušující příchod kazatelů a kazatelek do naší církve z 

jiných církví (např. ECAV ze Slovenska). Doporučujeme jasně daná a předvídatelná pravidla, která budou současně 

sociálně citlivá k rodině uchazeče nebo uchazečky o povolání. Doporučujeme stanovit podmínky, nutné pohovory a 

praxi tak, aby to bylo únosné pro zájemce i pro rodinu. Současně vstoupit do jednání se zahraničními partnery tak, 

aby se předešlo „trestání“ za zájem o práci v ČCE. 

 

K návrhu byla otevřena rozprava: 

Bronislav Czudek podporuje návrh, přimlouvá se, abychom se nebáli. Je potřeba, aby se jednalo o 

protestantského kazatele s protestantskou teologií. Je potřeba to otevřít pro jiné protestantské církve, jiné 

společenství. 

Daniel Fojtů je také pro podporu návrhu jako podporu pro diskuzi na synodu. 

Maria Jenčová, jako první kazatelka ze Slovenska seznamuje konvent, co musela splnit a podstoupit, před 

synodní radou, aby mohla pracovat jako farářka. Bylo to podle ní zbytečně náročné a velmi složité. 

Spousta zkoušek. 

Michal Vogl požaduje jasné a předvídatelné prostředí, aby si uchazeč mohl sám promyslet, co jej to bude 

stát a co bude potřeba. 

Jiří Palán chce tímto směrem také vykročit, ale…, to není slovo proti…, pokud bychom tímto řešili 

personální nouzi, tak to může změnit podobu ČCE. Upozorňuje i na tuto stránku, pokud by takových 

kazatelů bylo více nebo mnoho. Upozorňuje na zásady ČCE. 

Vladimír Kopecký říká, že věc má dvě roviny. Kazatelskou, na kterou upozorňuje Jiří Palán. Naše učení, 

v co věříme a co vyznáváme. Je to možné dle dohody - Leuenberské společenství. 

Druhá, praktická rovina – zde vidí více problémů. Chceme lovit v jiných církvích faráře pro naše sbory? 

Jak to prakticky provést, když někdo přijde, že chce pracovat tady? Br. Kopecký by masivně ,,nelovil“. 

Pravidla by neměla být jiná od našich kazatelů, např. roční vikariát by měl zůstat zachován. Dále možná je 

farářská zkouška. Jedná se o obhajobu činnost kazatele provádět. 

Třetí věc je hodná apelu, aby podmínky byly přesné a jasné. 

Nemůžeme říct, aby lidé přicházející odjinud měli příhodnější podmínky než zájemci odtud. 

Michal Vogl zdůrazňuje, že se jedná o zájemce, kteří mají i příslušnou praxi a ptá se, zda budeme opravdu 

vyžadovat roční vikariát? Jsme blízko hranic a máme zájemce ze Slovenska nebo jiných církví u nás. Jde o 

to více upřesnit, co budeme vyžadovat po těchto zájemcích. 

Bronislav Czudek by chtěl mít i pravidla pro lidi přicházející odjinud, aby byly vytvářeny podmínky. 

Vladimír Kopecký zmiňuje, že lze studovat bohosloví distančním způsobem. Chce, aby o duchovní věci 

pečoval někdo, kdo na to má odbornou vzdělanost a je to dáno naším církevním zřízením. 

 

Hlasováno o návrhu č. 4: 

Hlasování Pro: zjevná většina Proti: 0  Zdržel se: 14 

 

Většina odsouhlasila, 14 se zdrželo hlasování. 
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5. Návrh z rozpravy 

My, konventuálové 4. zasedání 29. konventu VMS ČCE podporujeme svou většinou prohlášení vedení 

církve ze 14. 10. 2022 ohledně střelby v Bratislavě a nesnášenlivosti k LGBT komunitě. Jsme též 

přesvědčeni, že podle Ježíšova vzoru je ve vztazích k druhým lidem potřebná láska a jakékoli násilí je 

nepřijatelné. 

 

Hlasováno o návrhu č. 5: 

Hlasování Pro: zjevná většina Proti: 6  Zdržel se: 7 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 

 

6. Návrh z rozpravy 

Konvent VMS konstatuje, že velikost seniorátu i hustota sborů VMS je příhodná, jak pro konání pastorace 

farářů i sborů, tak i pro práci s mládeží, ale i v dalších oblastech práce. Nedokážeme si představit práci 

seniora v seniorátech, které zahrnují rozlohu třetiny Čech. Otázka dojezdových vzdáleností se nám jeví 

jako časově i finančně limitující. Představa, že se bude vše řešit online pak jako lichá. Nicméně by takové 

uspořádání mělo vždy vycházet z přání těch, kterých se týká. VMS si přeje zůstat ve stávajících hranicích, 

neboť jde o dobře životaschopný celek. 

Konvent děkuje za vytváření podpory ze strany ústředí po stránce právní či administrativní. Vážíme si 

služby církevního právníka i fungování ÚCK, kde vnímáme vzestupnou úroveň. K otázce záměru zřídit 

oblastní církevní kanceláře však konvent konstatuje, že by takový krok byl pro nás krokem zpět, protože 

máme fungující tým osob, které tyto činnosti vykonávají. Máme seniorátní účetní a administrativně 

pastoračního pracovníka, kteří jsou místně dostupní a konají svou službu konkrétně ve sborech seniorátu. 

Podle potřeby je seniorát schopen si zajistit i další potřebné pozice. Doporučujeme tedy mít možnost 

výběru a rozhodnutí, zda systém využijeme nebo nikoli. 

 

K návrhu byla otevřena rozprava:  

Daniel Fojtů se ztotožňuje s druhou půlkou textu. První část mu připadá nadbytečná. Dává pozměňující 

návrh první část vypustit. 

Vladimír Kopecký by nechal celou část, neboť mu přijde, že to spolu souvisí a dává to takto smysl. 

Michal Vogl zmiňuje otázku v jiných seniorátech a myslí si, že plošnou velikost seniorátů a jejich řízení 

z oblastních kanceláří je potřeba zvážit. 

 

Hlasováno o návrhu č. 6: 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 7 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 

 

7. Návrh z rozpravy 

Návrh změny církevního zřízení. e. řád pro kazatele. Oddíl f. Předčitatelé, pastorační pracovníci a 

katecheti. Čl. 22. Předčitatelé 1. který zní: 

 

1. Vedením nesvátostných bohoslužeb může staršovstvo v odůvodněných případech pověřit 

neordinovaného člena církve. Za takové bohoslužby odpovídá farář nebo administrátor, který 

vykonává funkci správce sboru. 

2. Za předčitatele jsou ke své službě povoláváni v případech, kdy bohoslužby nemůže vést kazatel. 

3. Při své službě jsou předčitatelé povinni řídit se pokyny faráře nebo administrátora, který vykonává 

funkci správce sboru. Jsou povinni se pro svou službu dále vzdělávat pod jeho vedením a při 

seniorátních i celocírkevních příležitostech. 

4. Za předčitatele může staršovstvo povolat člena sboru, který je starší 18 let a o němž je 

přesvědčeno, že je pro tuto službu způsobilý svou osobní zbožností, dobrou pověstí, důvěrou, 

které se těší ve sboru, a schopností vést shromáždění důstojným způsobem. 

5. Předčitatel koná svou službu ve sboru předčítáním kázání, modliteb a dalších liturgických a 

vzdělávacích textů z pomůcek vydaných synodní radou nebo připravených ordinovanými členy 

církve. 
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6. Předčitatele povolaného staršovstvem určitého farního sboru může pozvat ke službě i staršovstvo 

jiného sboru. 

 

Do bodu 5. navrhuji vložit formulaci: 

 

Studenti evangelické teologie s dosaženým bakalářským stupněm vzdělání a absolventi oboru evangelické 

teologie s titulem Mgr. mohou konat na pozvání staršovstva nesvátostné bohoslužby na základě vlastní 

přípravy. 

 

Zdůvodnění: 

Návrh reflektuje diskusi v některých sborech ohledně možnosti působení studentů a studentek teologie a 

absolventů a absolventek magisterského studia teologie. Současné znění řádů jim neumožňuje kázat 

vlastní kázání. Vzhledem k tomu, že je praxe většinou odlišná, doporučujeme vytvořit soulad mezi praxí a 

změním řádů. 

 

Hlasováno o návrhu č. 7: 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 3 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 

Vladimír Kopecký měl technickou poznámku, že jsme odhlasovali, že je možné kázat i bez ordinace. 

 

Pilný návrh (předložila J. Hrdinová FS Uherské Hradiště ve 13 hod): 

Konvent souhlasí s rozdělením sbírky pro střediska Diakonie ČCE stejným dílem mezi střediska VMS. 

 

Hlasováno o návrhu č. 8: 

Hlasování Pro: zřejmá většina Proti: 0  Zdržel se: 8 

Konventem schváleno zřejmou většinou. 

 

19. Závěr konventu 

4. zasedání 29. konventu Východomoravského seniorátu ČCE ukončil bratr farář Petr Kulík z Javorníku 

závěrečnou modlitbou. Společně pak bylo zakončeno modlitbou Páně a zpěvem písně č. 416 Tvé 

požehnání, dobrý Otče, nás cestou žití sprovázej z nového evangelického zpěvníku. 

 

 

 

Zapisovatelé:   Ověřovatelé zápisu: 

 

Ludvík Pastyřík …...................................  František Mück …................................... 

 

Pavel Šebesta …...................................  Jiří Vlček …...................................  

 

 

Předseda konventu:  

 

Daniel Fojtů …...................................  

 


